

Pelan Tindakan  
Memperbaik jantina  
pendekatan sensitiviti  
untuk pihak  
berkepentingan media  
**Malaysia**



# Pengenalan

Pada bulan Oktober 2023, profesional media dan wakil-wakil dari pertubuhan bukan kerajaan (NGO) berorientasikan jantina dari lima negara Asia Tenggara telah menghadiri bengkel dua hari di Bangkok, Thailand. Bengkel ini merupakan sebahagian daripada projek Perikatan Media Awam, "Keganasan terhadap wanita - Membawa perubahan dalam sikap sosial dan kesaksamaan jantina melalui penyertaan media yang lebih besar" - projek ini menyasarkan pekerja media dan NGO dari Indonesia, Malaysia, Singapura, Thailand dan Filipina.

Selama tempoh 3-4 Oktober, bengkel ini bertujuan untuk memperkukuhkan kapasiti 20 NGO dan pekerja media yang berorientasikan jantina. Matlamatnya? Untuk meningkatkan keupayaan mereka untuk meningkatkan kesedaran tentang diskriminasi jantina dan penapisan berasaskan jantina dalam media serta mengembangkan kemahiran mereka dalam mengatasi isu berkaitan jantina, termasuk keganasan terhadap wanita dan kanak-kanak perempuan. Bengkel ini juga memberi peluang kepada peserta untuk menjalinkan hubungan dengan rakan sejawat serantau dan mengembangkan pelan tindakan khusus bagi setiap negara yang akan menyumbang kepada pelaporan yang lebih efektif dan peka terhadap jantina.

Direka untuk aneka disiplin, setiap pelan tindakan mempertimbangkan pendekatan yang akan menggalakkan kerjasama dan mengatasi cabaran biasa yang berkaitan dengan pelaporan yang peka terhadap jantina, keselamatan wanita dan amalan media yang bertanggungjawab merentasi landskap media yang pelbagai di Asia Tenggara. Pelan-pelan ini menawarkan inisiatif kolektif untuk pekerja media, NGO, pembuat dasar, institusi agama dan orang awam yang lebih luas di rantau ini.

## Pendekatan Bersepadu

Walaupun pelan-pelan tindakan ini dibangunkan secara individu, terdapat titik-titik dan tema-tema umum yang dikenalpasti dalam lima pelan tindakan khusus negara:

- **Melancarkan kempen kesedaran awam.** Pihak-pihak berkepentingan perlu, secara kolektif dan secara individu, melancarkan kempen kesedaran awam serantau yang mendidik orang ramai tentang kepentingan mengurangkan stereotaip jantina, menggalakkan kesaksamaan jantina dan meningkatkan kesedaran tentang akibat keganasan berasaskan jantina.
- **Memperkukuhkan penglibatan dan kerjasama.** Penglibatan dan kerjasama perlu diperkukuhkan di kalangan pihak-pihak berkepentingan, termasuk penggubal dasar, pasukan keselamatan negara, organisasi media, NGO berorientasikan jantina dan institusi agama. Pihak-pihak berkepentingan perlu memperjuangkan perubahan, termasuk dalam isu-isu yang berkaitan dengan keganasan berasaskan jantina dan diskriminasi berdasarkan jantina dan memupuk kerjasama yang meningkatkan pemahaman tentang ancaman yang dihadapi wanita, wartawan wanita dan minoriti jantina untuk membolehkan lebih perlindungan dan sokongan mereka.
- **Membangunkan kapasiti media dan NGO.** Pihak-pihak berkepentingan perlu menawarkan dan memanfaatkan latihan berkaitan jantina dan pembangunan untuk pekerja media untuk memastikan mereka melaporkan isu berkaitan jantina dengan tepat dan sensitif. Selain itu, peluang pembangunan kapasiti untuk NGO tempatan dan pertubuhan masyarakat sivil (CSO) juga perlu disediakan untuk memperkukuhkan advokasi mereka terhadap isu-isu jantina dan pencegahan keganasan.

- **Mencari dan membentuk dana.** Apabila dimungkinkan, pihak-pihak berkepentingan perlu mencipta atau mencari dana serantau dan program geran yang didedikasikan untuk menyokong inisiatif dan literasi media yang berfokus pada jantina, keganasan terhadap wanita dan pemberdayaan wanita, memastikan sumber berterusan untuk projek yang berkaitan.

- **Memperjuangkan dasar dan panduan yang responsif terhadap jantina.** Pihak-pihak berkepentingan perlu memperjuangkan pembangunan dasar, garis panduan dan kod amalan yang responsif terhadap jantina yang sentiasa ditinjau semula, untuk memastikan organisasi media, pegawai kerajaan dan pihak-pihak berkepentingan yang lain mematuhi dasar dan undang-undang yang sedia ada. Pihak-pihak berkepentingan juga perlu memperjuangkan pengenalan program kesaksamaan di dalam ruang berita, termasuk dasar jantina yang mendorong persekitaran yang inklusif dan menyokong sambil menghapuskan prasangka tugas yang berdasarkan jantina dan peluang pekerjaan yang lebih besar untuk wartawan wanita.

- **Membangunkan sistem pengumpulan data dan pelaporan.** Apabila dimungkinkan, pihak-pihak berkepentingan perlu membentuk sistem pengumpulan dan pelaporan data tentang keganasan dan diskriminasi berdasarkan jantina di tempat kerja media, membolehkan penilaian dan peningkatan berterusan keadaan kerja. Selain itu, pihak-pihak berkepentingan perlu menjalankan semakan menyeluruh tentang undang-undang yang sedia ada, dasar dan etika media di seluruh rantau ini untuk mengenal pasti jurang dan kawasan-kawasan yang perlu diperbaiki berkaitan dengan jantina, keganasan terhadap wanita dan gadis, serta amalan media.

- **Melaksanakan protokol keselamatan di ruang berita dan sokongan untuk wartawan wanita.** Membangunkan dan melaksanakan protokol keselamatan komprehensif, sokongan keselamatan digital dan sokongan mental dan fizikal yang direka khusus untuk wartawan wanita, yang mengatasi risiko dan cabaran yang mungkin mereka hadapi di lapangan dan dalam talian.

- **Membentuk kesatuan buruh untuk wartawan wanita.**

Menubuhkan kesatuan buruh khusus untuk wartawan wanita yang merangkumi protokol keselamatan, dasar, mekanisme perlindungan dan latihan keselamatan, yang memberi tumpuan kepada keperluan dan cabaran unik mereka.

- **Mengembangkan dan melaksanakan pendekatan persilangan.** Pihak-pihak berkepentingan harus mengecam persilangan jantina dengan faktor-faktor lain seperti bangsa, etnik dan orientasi seksual dan menyesuaikan inisiatif untuk mengatasi cabaran unik yang dihadapi oleh wanita dari latar belakang yang berbeza di seluruh rantau. Pihak-pihak berkepentingan juga perlu meningkatkan dan memperkuatkan persekutuan dengan pertubuhan hak wanita, LGBTQIA+ dan hak pekerja migran.

- **Membentuk kesatuan pihak-pihak berkepentingan yang bebas.** Membentuk kesatuan bebas yang merangkumi pelbagai rakan sejawat, termasuk pihak-pihak berkepentingan media, NGO, kumpulan hak wanita, kumpulan advokasi LGBTQIA+, organisasi sokongan pekerja migran dan pemegang taruh yang relevan yang lain. Kesatuan ini harus bekerja secara kolektif untuk memperjuangkan pelaporan yang peka terhadap gender, keselamatan wartawan wanita dan isu-isu media yang berkaitan.

Pelan tindakan serantau yang disatukan ini mempromosikan kerjasama dan kesedaran merentasi lima negara, mengatasi cabaran bersama yang berkaitan dengan pelaporan yang peka terhadap jantina; keselamatan wanita dan minoriti jantina dan amalan media yang bertanggungjawab. Melalui pendekatan yang bersatu, adalah diharapkan bahawa persekitaran media Asia Tenggara akan lebih memperkuatkan lagi suara wanita, melaporkan isu-isu jantina dengan lebih tepat dan sensitif, serta mempromosikan keselamatan dan hak wanita dan gadis-gadis di seluruh rantau ini.

**Projek yang lebih meluas ini dipimpin oleh Perikatan Media Awam dengan sokongan daripada Pejabat UNESCO Bangkok dan Program Antarabangsa UNESCO untuk Pembangunan Komunikasi (IPDC) dan menampilkan kerjasama dengan AWARE Singapura, Konde.co dan Kelab Wartawan Asing Thailand.**

# Malaysia

Bagi pihak-pihak berkepentingan di Malaysia - termasuk organisasi media, pertubuhan bukan kerajaan (NGO) dan pembuat dasar - pelan ini bertujuan untuk mempromosikan pelaporan yang peka terhadap jantina, meningkatkan keselamatan media wanita dan menggalakkan amalan yang bertanggungjawab. Ia melibatkan advokasi untuk ketelusan, latihan, perlindungan undang-undang dan inisiatif kepelbagaian, memupuk persekitaran media yang memeluk kesaksamaan, kepelbagaian dan kesejahteraan wartawan wanita.

**1**

## **Menggalakkan ketelusan dalam proses membuat keputusan**

Menggalakkan pemimpin media untuk mengamalkan proses membuat keputusan yang telus dan memberikan peluang yang sama kepada wartawan wanita untuk memberikan sumbangan kepada keputusan editorial.

**2**

## **Berdedikasikan latihan yang peka terhadap jantina**

Bekerjasama dengan NGO untuk memberikan latihan yang peka jantina kepada pekerja media, termasuk wartawan dan penyunting, untuk meningkatkan pemahaman mereka tentang isu-isu jantina dan amalan pelaporan.

**3**

## **Memperkukuhkan dasar jantina untuk media**

Bekerjasama dengan NGO dan jabatan sumber manusia/undang-undang dalam organisasi media untuk memperkukuhkan dan menguatkuasakan dasar jantina yang mempromosikan kesaksamaan jantina, kepelbagaian dan inklusi.

**4**

## **Membangunkan kod amalan untuk pegawai kerajaan**

Memperjuangkan pembangunan kod amalan kerajaan dengan maklum balas dari atau untuk majlis/kesatuan media, seperti Kesatuan Wartawan Kebangsaan (NUJ) dan Pusat Kewartawanan Bebas (CIJ), memastikan akauntabiliti dan tanggungjawab dalam amalan media.

**5**

## **Membangunkan garis panduan komuniti dalam talian**

Bekerjasama dengan majlis media, industri teknologi dan NGO untuk membangunkan dan melaksanakan garis panduan komuniti dalam talian yang mempromosikan komunikasi yang berkesopanan dan peka terhadap jantina, terutamanya dalam ruang digital.

# Malaysia

6

## Mendorong latihan peka jantina di peringkat pendidikan tinggi

Mendorong penyertaan latihan kepekaan jantina di universiti dan kolej untuk pelajar yang mengkaji media dan kewartawanan, ahli akademik dan NGO untuk memastikan generasi profesional media akan datang benar-benar bersedia untuk mengatasi isu berkaitan jantina.

7

## Menggalakkan inisiatif kepelbagaian media dalam ruang berita

Menggalakkan organisasi media untuk membangun dan melaksanakan inisiatif kepelbagaian dan inklusi yang mempromosikan perwakilan dan peluang yang saksama bagi wartawan wanita di semua peringkat, termasuk jawatan kepimpinan.

8

## Melaksanakan protokol keselamatan di ruang berita untuk wartawan wanita

Membangun dan melaksanakan protokol keselamatan komprehensif yang direka khusus untuk wartawan wanita, mengatasi risiko dan cabaran yang mungkin mereka hadapi di lapangan dan dalam talian.

9

## Meningkatkan dan memperkuat kerjasama antara organisasi media dan NGO berorientasikan jantina

Menjalin perkongsian antara NGO berorientasikan jantina dan organisasi media untuk memberdayakan mangsa keganasan. Ini boleh, sebagai contoh, memberi tumpuan kepada advokasi, membolehkan mangsa berkongsi cerita mereka dan memperjuangkan perubahan, atau sebagai pemberian maklum balas yang lebih baik dalam pengurusan cara terbaik untuk bertindak terhadap insiden-insiden keganasan.

10

## Membangunkan sistem pengumpulan dan pelaporan data

Mengembangkan sistem pengumpulan dan pelaporan data tentang keganasan berasaskan jantina dan diskriminasi di tempat kerja media, membolehkan penilaian dan peningkatan berterusan keadaan kerja.

Diterbitkan oleh Perikatan Media Awam

© Public Media Alliance 2023

Idea dan pendapat yang dinyatakan dalam penerbitan ini adalah daripada pengarang mengikut projek penyelidikan yang berkaitan; mereka tidak semestinya milik UNESCO, Perikatan Media Awam, Konde.co atau AWARE Singapore.

PMA ingin mengucapkan terima kasih kepada UNESCO, Konde.co, AWARE Singapore dan peserta projek atas bantuan dan sokongan yang tidak ternilai.

Editor: Desilon Daniels

Reka bentuk: Public Media Alliance

Imej muka hadapan: 1000 Words / Shutterstock.com

Vektor peta: twenty1studio / Shutterstock.com



[www.publicmediaalliance.org](http://www.publicmediaalliance.org)